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Käes on veebruar ja üha 
sagedamini särab väljas ere 
kevadpäike. Aiapidajad, kes 
pole veel oma tundlikumaid 
igihaljaid taimi päikese eest 
kaitsnud, peaksid seda nüüd 
võimalikult kiiresti tegema.

Baltic Agro koduaiatoodete müü-
giesindaja SILJA KREEN, miks on ke-
vadtalvine päike paljudele igihaljas-
tele taimedele ohtlik?

Järjest kõrgemalt käiv päike soo-
jendab okkaid ja lehti ning vesi hak-
kab nende pinnalt auruma. Kiirgust 
võimendab erevalge lumi, kust kiired 
tagasi peegelduvad. Kuna maa on kül-
munud ja juured ei saa sealt vett kätte, 
saavad okkad ja lehed põletada ning 
kuivavad. Võrasse jäävad mitmeks 
aastaks koledad pruunid laigud.

Kui päikesepõletus on väga tugev, 
võib taim isegi hukkuda. Varjutuskan-
gaga on võimalik kaitsta võra tugeva 
kiirguse eest seni, kuni maapind sulab 
ja juured tööle hakkavad.

Millal on õige aeg hakata igihaljaid 
taimi kaitsma?

Sügisel liiga vara neid kinni katta 
pole õige, sest taim kasutab veel val-
gust ning katmine häirib talveks val-
mistumist. Asjatundjad soovitavad 
juba jaanuari lõpus katted peale pan-
na, veebruaris on selleks aga küll juba 
ülim aeg.

Milliseid taimi on vaja varjutada?
Kindlasti vajavad kaitset igihaljad 

rododendronid, pukspuud ja ebaküp-
ressid; kanada kuused ‘Conica’, ‘Alber-
ta Globe’ jt sordid; ida-elupuu ja hari-
liku elupuu sordid; jugapuud; kadaka-
te liigid ja sordid. Mõnel aastal on päi-
ke teinud palju kahju isegi meie kodu-
maisele liigile harilikule kadakale.

Paljudel roomavatel ja laiuvatel 
okaspuudel on praegu õnneks peal 
parim looduslik kaitse – kohev lumi. 
Kevade poole võib lund vähemaks jää-
da ning võrad tulevad välja. Seda tu-
leb jälgida ning õigel ajal neile kaitsev 
vari peale panna.

Vahemärkusena olgu öeldud, et 
lume all läheb olukord ohtlikuks siis, 
kui pärast sula lumi jäätub ja puud jää-
vad ummuksisse. Siis tuleb jäätunud 
kiht eemaldada. 

Kaitsva lumeteki all on praegu ka 
igihaljad kiviktaimlapadjandid: kivi-

rikud, ibeerised, liivateed jne, kellele 
tugev kevadtalvine päike samuti hai-
get teeb.

Kindlasti tuleb paaril istutusjärg-
sel aastal kaitsta okaspuid, sest noor-
te puude juurestik on pinnale lähemal 
ja külmub kergesti läbi. Esimesel kahel 
kevadtalvel pärast istutamist katke ka 
elupuuhekk varjutuskangaga, muidu 
võib see hukkuda. Kui talv on olnud 
pikk ja väga külm, on maapind keva-
del veel kaua sügavalt läbi külmunud. 
Sel juhul tasub varjutada igaks juhuks 
ka vanema heki lõunapoolset külge.

Kui eespool nimetatud liigid kas-
vavad kohas, mis jääb päevase tugeva 
päikese ajal hoonete, müüri või suur-
te puude varju, siis seal neid katta pole 
muidugi vaja.

Kaitset ei vaja meie harilik kuusk ja 
mänd. Samuti heitlehised rododend-
ronid, mille võra on raagus ja varake-
vadist päikest ei karda.

Millega varjutada?
Kõige mugavam on kasutada var-

jutamiseks spetsiaalset varjutuskan-
gast või juteriiet, aga sobivad ka kuu-
seoksad või varjutusrestid. Varjutus- 
ja tuulekaitsekangas on tugev polü- 
propüleenist kootud eri tihedusastme-
ga võrk. Tavaliselt on see rohelist või 
musta värvi.

Mingil juhul ei tohi puid katta kat-
teloori või kilega! Katteloor on mõel-
dud sooja hoidmiseks. Kui päike sel-
le peale paistab, läheb loori all väga 
kuumaks ja taim hakkab sõna otseses 
mõttes küpsema. Kile on veelgi hul-

Varjutuskangas 
tuleb appi

Varjutuskanga saab edukalt mähkida 
ka ümber tüvivormide.
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